
autor in / 03 / 2014

články a rozhovory

// Zuzana Navarová si získala širokou
diváckou obec svým nádherným hlasem,
interpretací svých i mých písniček 
a naprosto originálním přístupem k psaní
textů a hudby.

Sedmého prosince 2014 uběhne neuvěřitelných deset let od chvíle, kdy nás předčasně 
opustila moje velká kamarádka a kolegyně Zuzana Navarová. Vynikající zpěvačka, producentka, 
skladatelka a textařka, se kterou jsem na začátku osmdesátých let minulého století 
společně s Vítem Sázavským zakládal skupinu Nerez.
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N
ovináři se mě často ptají: jaká
byla Zuzana? Je těžké popsat
tak výraznou osobnost na pár
řádcích. Měl jsem tu čest být

jednou stranou výrazného tvůrčího trojú-
helníku jménem Nerez. Zuzana Navarová
a já jsme se vlastně neustále předváděli
před tím třetím z nás – výborným aranžé-
rem Vítem Sázavským. Tahle tvůrčí
a zdravě si konkurující atmosféra v kapele
byla hlavním motorem našeho snažení,
neustálého zkoušení nových hudebních
forem a hledání neotřelých aranžérských
postupů. Během dvou let od vzniku ka-
pely jsme dvakrát vyhráli festival Porta
a dvakrát byli oceněni na festivalu Voka-
líza. Již v  těchto letech bylo naprosto
jasné, kdo je hlavní osobností skupiny.
Zuzana Navarová si získala širokou divác-
kou obec svým nádherným hlasem, inter-
pretací svých i mých písniček a naprosto
originálním přístupem k  psaní textů
a hudby. Teprve po pěti letech jsme se do-
čkali vydání prvního alba. Dlouhohrající
deska Masopust měla u posluchačů velký
úspěch. Toto album zásadním způsobem
změnilo pohled na folkovou, či spíš akus-
tickou hudbu u nás. Především zásluhou
Zuzany se folk postupně přestěhoval od
táborových ohňů do klubů a divadel. 

V roce 1982 vrcholila nová vlna čes-
kého rocku, ale i v akustické hudbě se ob-

jevilo mnoho nových a výrazných osob-
ností – Karel Plíhal, Jaromír Nohavica, Ja-
roslav Ježek se skupinou ČP8, skupina
bratří Ebenů a Nerez se Zuzanou Navaro-
vou. Přestože zázračný rok českého folku
proběhl před více než třiceti lety, mnozí
z těchto umělců dodnes s úspěchem vy-
stupují. Zuzana Navarová si s  námi již
deset let zazpívat nemůže. Ale jedna věc
po ní zůstává – nesmazatelná autorská
stopa. Zuzaniny písničky jsou už několik
„tisíc dnů mezi námi“ a my si na ni
vždycky vzpomeneme „když kočky
řvou…“. Já osobně si myslím, že právě
tento fakt je největším vyznamenáním pro
autora, který je (díky svému dílu) stále
mezi námi. 

K desátému výročí odchodu Zuzany
Navarové jsme připravili vzpomínkové
koncerty, kterých se zúčastní má skupina
Neřež, historicky první slovenská Super-
star Katka Koščová, Marie Rottrová, Ewa
Farna, Pavlína Jíšová a skupina Filip M.
Výtěžek z prodeje vstupenek chceme pře-
vést na konto Sdružení pacientek s nád-
orovým onemocněním prsu MammaHelp.
Přijďte si i vy v prosinci zavzpomínat na
Zuzanu Navarovou. Anděla, jehož křídla
jsou nad námi stále rozprostřena… /
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